Telecommunication market awaiting changes

The House of Representative’s deputies have adopted amendments to the Law on Telecommunications at its second reading. What definite changes will appear once the amendments enter into force? Will we see true competitiveness and how will this influence Beltelecom?

The Head of the Belarusian Ministry of Communications and Informatisation’s Telecommunications Department, Yuri Shpak, told us, “The state operator’s monopoly of external communication channels will remain. The decision was adopted during discussion of the bill, in which all interested departments took part. Liberalization of the communication sector will be conducted gradually to avoid landslide consequences.”

This spring, when the Ministry of Communications and Informatisation submitted proposals to Parliament, they primarily referred to the revocation of Beltelecom’s monopoly on interaction with operators abroad. Currently, international telephone calls and Internet external access channels are exclusively run by the state operator. Can we speak about equal conditions for all market participants in such a situation?  Absence of real competition is ultimately paid for by consumers, since Belarus has higher tariffs than its neighbors.  

At the same time, Beltelecom’s monopoly of ‘external channels’ enables it to receive great profits, which it can partly use to subsidise domestic calls. Additionally, it also funds social projects – most of which involve rural telephone services.

Before depriving Beltelecom of its monopoly, it is necessary to set prices foe all communication services in compliance with market conditions. For example, which private investor will pay for rural telephone lines if the make losses at existing tariff levels? The proposal for Beltelecom’s demonopolisation should have been submitted jointly with a project on price liberalization in the communication segment. However, it turned out otherwise and the state operator will preserve its position.

The Ministry of Communications and Informatisation tells us that work will continue to create true competitiveness within the market.  
Рынок телекоммуникаций ожидают перемены.

Депутаты Палаты Представителей во втором чтении приняли поправки к Закону о Телекоммуникациях. Какие  изменения появятся, когда поправки  вступят в силу?  Увидим ли мы честную конкуренцию, и как это скажется на Белтелекоме?


Глава Отдела Телекоммуникаций Белорусского Министерского Информации и Коммуникации Юрий Шпак в интервью нашей газете сказал: «Монополия государственного оператора на внешние каналы связи останется». Решение было принято во время обсуждения законопроекта, в котором приняли участие все заинтересованные стороны. Либерализация коммуникационного сектора будет осуществляться постепенно, чтобы избежать неблагоприятных последствий. 

Этой весной Министерство Информации и Коммуникации направило предложения в Парламент, в которых, главным образом, говорилось об отмене монополии Белтелекома на взаимодействие с иностранными операторами. На данный момент международные телефонные звонки, а также внешние каналы доступа в Интернет принадлежат только одному государственному оператору.  Разве в такой ситуации мы можем говорить о равных условиях для всех участников рынка? Отсутствие настоящей конкуренции сказывается  на кошельке потребителя, тем более что тарифы в Беларуси выше, чем у соседей.
В тоже время, монополия Белтелекома на «внешние каналы» не позволяет получать большие доходы, которые частично можно было бы использовать для финансирования внутренней связи. Вдобавок ко всему, Белтелеком финансирует социальные проекты, большая часть которых включает обслуживание сельской местности.
Перед тем, как лишить Белтелеком монополии, обязательно нужно установить цены на все коммуникационные сервисы в соответствии с условиями рынка. К примеру, какой частный инвестор готов заплатить за сельские телефонные линии, если они несут убытки с существующим уровнем тарифов. Предложение демонополизировать Белтелеком должно было быть  поддержано наравне с проектом по либерализации цен в сегменте коммуникаций. Однако, ситуация обернулась иначе и государственный оператор сохранит свои позиции.

 Министерство Информации и Коммуникации сообщает, что работа по созданию честной конкуренции в пределах рынка продолжается. 
